
VUONNA 2023 JÄTETYT ALOITTEET: 

Aloitteen tekijä Aloite Toimenpiteet Käsittelyvaihe 

VALTUUSTOALOITTEET: 

 

   

Kv 23.2.2023: Keskustan 

valtuustoryhmä/Tuomas 

Suvanto 

Selvitys 

perhepäivähoidosta 

Khall 16.03.2023 § 70:    

Päätösesitys: Kaupunginhallitus merkitsee 

aloitteen tietoon saaduksi ja antaa sen 

opetuslautakunnan käsiteltäväksi. 

Päätös: Hyväksyttiin. 

 

Opeltk 30.05.2023 § 48: 

Päätösesitys:  

Lautakunta päättää, että Nivalaan ei 

perusteta ryhmäperhepäiväkoteja. 

Perhepäivähoitajia haetaan työhön 

säännöllisesti 

 

Päätös: Hyväksyttiin. 

Lautakunta toteaa, että Nivalassa pyritään 

pitämään vähintään 50 

perhepäivähoitopaikkaa. Lautakunta myös 

päätti, että asiaan liittyen tehdään kysely, 

jolla kartoitetaan keinoja perhepäivähoitajien 

saatavuuden edistämiseksi. 

 

Opeltk 27.02.2024 § 16: 

Valmistelija: Varhaiskasvatusjohtaja  

 

KÄSITELTY. 

 



Nivalan kaupungin perhepäivähoitajille tehtiin 

Forms- kysely, jossa kysyttiin seuraavat asiat:  

1.Miksi hakeuduit perhepäivähoitajan 

työhön? 

2.Mikä perhepäivähoitajan työssä on 

mielestäsi parasta ja mitkä asiat ovat 

haasteellisia? 

3.Miten Nivalaan saataisiin lisää 

perhepäivähoitajia?  

Kyselyyn vastasi 10 perhepäivähoitajaa. 

Perhepäivähoitajat ovat pääasiallisesti 

tyytyväisiä työhönsä, ainoastaan palkka 

koetaan pieneksi. 

Hausta huolimatta uusia perhepäivähoitajia ei 

juurikaan ole tarjolla. Tilanne noudattaa 

valtakunnallista suuntausta; Kuntaliiton 

tilaston (liite) mukaan perhepäivähoitajien 

määrä on vähentynyt koko Suomessa 

viimeisen kahdeksan vuoden aikana 27 551 

hoitajasta (2015) 9795 hoitajaan (2022). 

Naapurikuntiin verrattuna Nivalassa on vielä 

hyvä määrä perhepäivähoitajia, 12 vakinaista 

ja 4 määräaikaista hoitajaa. Lapsia 

perhepäivähoidossa on tällä hetkellä 72. 

Haasteena on perhepäivähoidon vähäinen 

kysyntä, perheet hakevat Nivalassa 

päiväkoteihin.  

Tällä hetkellä ja tarkasteltaessa syksyä -24, 

perhepäivähoitajien määrän lisäämiselle ei 

ole tarvetta lasten määrän vähentyessä.  



Päätösesitys: Lautakunta merkitsee kyselyn 

tulokset tietoon saatetuksi. 

 

Päätös: Lautakunta merkitsi kyselyn tulokset 

tietoon saatetuksi. 

 

Kv 30.3.2023: 

Perussuomalaisten 

valtuustoryhmä/Juha Koski 

Kaupungin 

henkilöstöpolitiikka 

Khall 08.05.2023 § 153: 

Päätösesitys: Kaupunginhallitus merkitsee 

jätetyn aloitteen tietoon saaduksi. 

Kaupunginhallitus päättää todeta, että 

Nivalan kaupunki toteuttaa säännöllisesti 

työhyvinvointikyselyn ja edellinen 

työhyvinvointikysely on toteutettu 20.3. – 

6.4.2023 välisenä aikana. 

Työhyvinvointikyselyn tulokset käsitellään 

normaalin käytännön mukaisesti 

työyksiköissä sekä toimielimissä, jonka 

perusteella määritetään muun muassa tulevia 

kehityskohteita. Kaupunginhallitus päättää 

merkitä aloitteen tiedoksi, mutta samalla 

toteaa, että jätetty aloite ei anna aihetta 

enempiin toimenpiteisiin ja on siten loppuun 

käsitelty. Mahdollinen konsernin 

ulkopuolisten organisaatioiden ohjaus 

tapahtuu normaalin käytännön mukaisen 

omistajaohjauksen kautta. 

 

Päätös: Kaupunginhallitus merkitsee tiedoksi 

liitteenä olevan selostuksen kaupungin 

KÄSITELTY. 



henkilöstöpolitiikasta ja -hallinnosta ja antaa 

sen tiedoksi aloitteen tekijöille. 

Kv 27.4.2023: Kokoomuksen 

valtuustoryhmä/Jukka Kumara 

Liikuntapuiston 

huoltorakennus/ 

katsomo 

Khall 08.05.2023 § 154: 

Päätösesitys: Kaupunginhallitus merkitsee 

aloitteen tietoon saaduksi ja antaa aloitteen 

teknisen lautakunnan valmisteltavaksi. 

Mahdollinen määrärahavaraus käsitellään 

talousarviovalmistelun yhteydessä. 

Päätös: Hyväksyttiin. 

 

Tek 09.08.2023 § 85: 

Päätös: Leader-rahoituksen mahdollisuus on 

selvitettävä. Eri urheiluseurojen ja 

nuorisovaltuuston yhteistyö asian 

eteenpäinviemiseksi on tarpeellista, koska 

akuutti tilan tarve tulee kartoittaa. Kaupunki 

ei voi olla Leader-rahoituksen hakijana. 

Jukka Kumara on yhteydessä alueella 

toimivien seurojen puheenjohtajiin ja 

ilmoittaa tekniselle johtajalle yhteistyöhön 

tarvittavien henkilöiden yhteystiedot. 

Hankekoordinaattori kokoaa työryhmän ja 

avustaa hakemusten laadinnassa. Työryhmä 

selvittää saako hankesuunnitelman 

laadintaan avustusta ja laatii 

kokonaisvaltaisen suunnitelman hankkeesta 

ja osakokonaisuuksien 

toteuttamisjärjestyksestä. 

 

Hankekoordinaattori 16.1.2024: 

KÄSITELTY. 

 

 



Aloite on käsittelyssä (koska hanketta ei ole 
vielä haettu, mutta esivalmisteluja tullaan 
tekemään tänä vuonna).  
 
18.9.2023 klo 12 pidettiin palaveri, jossa 
käytiin läpi valtuustoaloite ja mikä on 
todellinen uudistamisen tarve. 
 
Talousarvioon on kirjattu 
omavastuuosuutta hankkeelle vuosille 
2024 ja 2025. Vuoden 2024 osuus on 
suunnittelutyöhön ja varsinaista 
hankerahoitusta on tarkoitus hakea 
vuodelle 2025. 
 

 

 

 

 

Kv 27.4.2023: Kokoomuksen 

valtuustoryhmä/Matti Peltola 

Asiakirjat ajan tasalle, 

liittyen 1.1.2025 

voimaan tulevaan 

rakentamislakiin 

Khall 08.05.2023 § 155: 

Päätösesitys: Kaupunginhallitus merkitsee 

aloitteen tietoon saaduksi ja toteaa, että 

aloite ei anna aihetta enempiin 

toimenpiteisiin. Kaupunginhallitus päättää 

todeta, että Nivalan kaupunki omalta 

osaltaan jo valmistautuu aloitteessa 

mainittuun lainsäädännön uudistukseen. 

KÄSITELTY. 



Nivalan kaupunki tulee myös varaamaan 

vuoden 2024 talousarvioon määrärahan 

muun muassa tarvittaviin 

ohjelmistopäivityksiin. Aloite on loppuun 

käsitelty. 

Päätös: Hyväksyttiin. 

 

Kv 27.4.2023: Kokoomuksen 

valtuustoryhmä/ Kaarina 

Pyykkönen 

Ikääntyvien liikkumisen 

tukeminen yrittäjyyttä 

edistäen 

Khall 08.05.2023 § 156: 

Päätösesitys: Kaupunginhallitus merkitsee 

aloitteen tietoon saaduksi ja antaa aloitteen 

edelleen hyvinvointilautakunnan 

käsiteltäväksi. 

Päätös: Hyväksyttiin. 

 

Hvltk 11.10.2023 § 84: 

Päätösesitys: Valtuustoaloitetta ikääntyvien 

liikkumisen tukemiseksi yrittäjyyttä edistäen 

ei aloiteta toteuttamaan vuonna 2024 

johtuen kaupungin eri hallintoaloille 

esitetyistä säästötarpeista. Aloitetta voidaan 

käsitellä uudelleen kaupungin taloustilanteen 

parannuttua. 

 

Päätös: Hyväksyttiin päätösesityksen 

mukaisesti. 

 

KÄSITTELTY. 

Kv 27.4.2023: Heikki Häyrynen Hulevesien 

viemäröintisuunnitelma 

Khall 05.06.2023 § 206: 

Päätösesitys: Kaupunginhallitus merkitsee 

aloitteen tietoon saaduksi. Kaupunginhallitus 

päättää todeta, että Nivalan Vesihuolto Oy:n 

KÄSITELTY. 



ja kaupungin teknisen toimen edustajat ovat 

tiivistäneet yhteistyötä hulevesien määrän 

minimoimiseksi ja toimenpiteiksi. Tehtävän 

kartoituksen perusteella tekninen toimi ja 

Nivalan Vesihuolto Oy tekevät mahdolliset 

tarkennukset ja uusivat suunnitelman. 

Kaupunginhallituksen päätös annetaan 

tiedoksi tekniselle lautakunnalle. Aloite on 

edellä mainituin perustein loppuun käsitelty. 

Päätös: Hyväksyttiin. 

 

Kv 27.4.2023: Heikki Häyrynen Hulevesisopimus 

Nivalan Vesihuolto 

Oy:n kanssa 

Khall 05.06.2023 § 205: 

Päätösesitys: Kaupunginhallitus merkitsee 

aloitteen tietoon saaduksi. Kaupunginhallitus 

päättää todeta, että Nivalan Vesihuolto Oy:n 

ja kaupungin teknisen toimen edustajat ovat 

tiivistäneet yhteistyötä hulevesien määrän 

minimoimiseksi ja toimenpiteiksi. Näin ollen 

tässä vaiheessa erillistä sopimusta ei ole 

tarpeen tehdä vaan sen tarpeellisuuteen 

palataan tehtyjen kartoitusten perusteella.  

Tehty aloite on näin ollen loppuun käsitelty. 

Kaupunginhallituksen päätös annetaan 

tiedoksi tekniselle lautakunnalle. 

Päätös: Hyväksyttiin. 

 

KÄSITELTY. 

Kv 25.5.2023: Kokoomuksen 

valtuustoryhmä/Matti Peltola 

Kielikylpy Khall 05.06.2023 § 207: 

Päätösesitys: Kaupunginhallitus käy aloitteen 

sisällöstä evästyskeskustelun ja antaa 

KÄSITELTY. 

 

 



aloitteen varhaiskasvatuspalveluiden 

valmisteltavaksi. 

Päätös: Hyväksyttiin. 

 

Opeltk 27.02.2024 § 17: 

Valmistelija: Varhaiskasvatusjohtaja 

 

Nivalan kaupunki toteutti vuosina 2018–2019 

esi- ja perusopetuksen kaksivaiheisen 

kieliportti -hankkeen opetushallituksen 

rahoittamana. Hankkeessa varhennettiin 

englannin kielen opetusta kaikissa 

perusopetuksen ja varhaiskasvatuksen 

esiopetusryhmissä. Hankkeen myötä 

esiopettajat saivat koulutusta ja englannin 

kieli otettiin mukaan kaikkiin esiopetuksen 

toimintoihin kielisuihku periaatteella. 

Esiopetusryhmissä toimitaan edelleen 

hankkeen aikana omaksutuilla tavoilla; 

toiminnassa mm. käytetään englannin 

sanastoa ja lauseita sekä lauletaan ja leikitään 

englannin kielellä. Vierasta kieltä käytetään 

luonnollisissa tilanteissa hoitopäivän aikana. 

 

Englannin kielen opetuksen varhentaminen 

on lisännyt englannin kielen alkuopetusta 

siten, että opetus alkaa jo ensimmäisellä 

vuosiluokalla (A1-kieli opetussuunnitelma). 

 



Varsinaisen kielikylpypäiväkodin koko opetus 

tapahtuu jollakin muulla kuin lapsen 

kotikielellä. Kielirikasteisella esiopetuksella 

tarkoitetaan esiopetusta, jossa alle 25 % 

toiminnasta järjestetään säännöllisesti ja 

suunnitellusti jollakin muulla kuin 

perusopetuslaissa säädetyllä opetuskielellä. 

Erillistä valtionrahoitusta toimintaa varten ei 

ole. 

 

Aloitteessa esitetyn toiminnan rahoittaminen 

palveluseteleillä tai maksullisena myös 

ulkopaikkakuntalaisille ei ole mahdollista. 

Varhaiskasvatuksen talousarviossa ei ole 

ylimääräisiä määrärahoja uuden toiminnan 

käynnistämiseen. Kaupunki on laatimassa 

talouden sopeuttamisohjelmaa ja uusien, ei-

lakisääteisten toimintojen käynnistämiseen 

tulee suhtautua kriittisesti. 

 

Esi- ja perusopetuksessa ei voi periä maksua 

huoltajilta ja kaiken toiminnan tulee olla 

maksutta kaikkien lasten ja oppilaiden 

saatavilla. Opetuksen maksuttomuus: Opetus 

ja sen edellyttämät oppikirjat ja muu 

oppimateriaali sekä työvälineet ja työaineet 

ovat oppilaalle maksuttomia. (POL § 31, 

13.6.2003/477). Nivalan kaupunki on 

päättänyt, että varhaiskasvatus on 

maksutonta. 



Lähtökohtana Nivalan 

varhaiskasvatussuunnitelmassa ja 

esiopetussuunnitelmassa on, että toiminta eri 

yksiköissä on pääsääntöisesti yhdenvertaista 

ja tasapuolista. Yhden yksikön muuttaminen 

kielikylpypäiväkodiksi asettaa lapset ja 

perheet eriarvoiseen asemaan 

palvelutarjonnassa (haku/valintakriteerit). 

Kannustamme vanhempia ja lapsia jatkamaan 

ja lisäämään vieraiden kielten harjaantumista 

esim. Yle lasten Areenan ohjelmatarjonnan 

kautta. 

 

Lausuntona aloitteeseen totean, ettei Nivalan 

kaupungin ole syytä käynnistä 

kielikylpypäiväkotitoimintaa esitetyssä 

muodossa. Varhaiskasvatuksen olemassa 

olevaa toimintaa voidaan kehittää ja 

henkilökunnalle tarjota täydennyskoulutusta 

kielisuihkutuksen kehittämiseksi edelleen 

määrärahojen puitteissa. 

 

Päätösesitys: Opetuslautakunta merkitsee 

varhaiskasvatusjohtajan selvityksen tietoon 

saaduksi ja selvityksen perusteella päättää, 

että varhaiskasvatuksen kielikylpyryhmää ei 

perusteta sekä toteaa aloitteen loppuun 

käsitellyksi. Lisäksi opetuslautakunta toteaa, 

että varhaiskasvatusryhmissä jatketaan 

kaupunginhallituksen ohjeistuksen mukaisesti 



kielisuihkutuksen kehittämistä ja 

toteuttamista määrärahojen puitteissa. 

 

Päätös: Hyväksyttiin. 

Kv 15.6.2023: Keskustan 

valtuustoryhmä/Tuomas 

Suvanto 

Aloite kevyen liikenteen 

kulkuväylän 

rakentamiseksi 

Asematielle 

Khall 17.08.2023 § 250: 

Päätösesitys: Kaupunginhallitus merkitsee 

aloitteen tietoon saaduksi ja antaa aloitteen 

teknisen lautakunnan valmisteltavaksi. 

Päätös: Hyväksyttiin. 

 

Tek 14.09.2023 § 93: 

Päätösesitys: Sisällytetään pyörätien 

rakentaminen valmistelussa olevaan vuoden 

2024 investointiohjelmaan. Alustava 

kustannusarvio pyörätien rakentamiselle on 

noin 40 000 €. 

Päätös: Hyväksyttiin yksimielisesti. 

 

KÄSITELTY. 

 

 

Kv 31.8.2023: 

Perussuomalaisten 

valtuustoryhmä/Viitala Jonna 

Uimataidon 

parantamisen tarve 

Khall 11.09.2023 § 296: 

Päätösesitys: Kaupunginhallitus merkitsee 

aloitteen tietoon saaduksi ja antaa aloitteen 

edelleen opetuslautakunnan valmisteltavaksi. 

Päätös: Hyväksyttiin. 

 

Opeltk 10.10.2023 § 90: 

Päätösesitys: Opetuslautakunta 

1) päättää esittää kaupunginhallitukselle, että 

kaupunginhallitus varaa vuoden 2024 

talousarvioon määrärahan, jotta 

alakoululaisille voidaan jakaa maksuttomat 

KÄSITTELYSSÄ KH 18.3.2024 § 

XX 



uimaliput esim. talvi- tai/ja syyslomalle (yksi 

käynti 3 €*1.002 oppilasta = 3.006 €).  

2) toteaa aloitteen omalta osaltaan 

käsitellyksi. 

Päätös: Keskustelun jälkeen sivistysjohtaja 

teki muutoksen päätösesitykseen niin, että 

kaupunginhallitus varaa vuoden 2024 

talousarvioon määrärahan, jotta 

alakoululaisille ja esikoululaisille voidaan 

jakaa maksuttomat uimaliput esim. talvi- 

ja/tai syyslomalle (yksi käynti 3 € * 1.130 

oppilasta = 3.390 €) 

 

Opetuslautakunta: 

1) päätti esittää kaupunginhallitukselle, että 

kaupunginhallitus varaa vuoden 2024 

talousarvioon määrärahan, jotta 

alakoululaisille ja esikoululaisille voidaan 

jakaa maksuttomat uimaliput esim. talvi- 

tai/ja syyslomalle (yksi käynti 3 €*1.130  

oppilasta = 3.390 €). 

2) totesi aloitteen omalta osaltaan 

käsitellyksi. 

 

Khall 18.3.2024 § xx: 

 

 

 

 



Kv 31.8.2023: Elias Kukkola ja 

Juho Tölli 

Nivalan kaupungille 

oma puhelinsovellus 

Khall 25.09.2023 § 322: 

Päätösesitys: Kaupunginhallitus merkitsee 

aloitteen tietoon saaduksi ja antaa aloitteen 

edelleen tietohallintopäällikön 

valmisteltavaksi. 

Päätös: Hyväksyttiin. 

 

Tilanne 9.2.2024: 

Aihetta on tarkasteltu ja suunniteltu kahden 

yrityksen kanssa. Toiselta on kustannusarvio 

tullut ja toiselta yritykseltä odotellaan hinta-

arviota. 

 

 

KÄSITTELYSSÄ 

TIETOHALLINTOPÄÄLLIKÖLLÄ!!! 

 

 

Kv 2.11.2023: Keskustan 

valtuustoryhmä/Kaisa 

Pihlajaniemi 

Kouluruuan laadun 

tarkistus 

Khall 20.11.2023 § 400: 

Päätösesitys: Kaupunginhallitus merkitsee 

aloitteen tietoon saaduksi ja antaa sen 

opetuslautakunnan valmisteltavaksi.   

Päätös: Hyväksyttiin. 

 

Opeltk 12.12.2023 § 111: 

Niva-Kaijan koulun vanhempainyhdistys on 

järjestänyt kyselyn kouluruokailusta: toinen 

kysely on tehty oppilaille ja toinen huoltajille. 

Marraskuun lopulla on koululla järjestetty 

yhteisöllisen opiskeluhuoltoryhmän kokous, 

jossa on käsitelty kouluterveyskyselyn 

tulosten kouluruokailuosioita. Kokoukseen on 

osallistunut oppilaskunnan, opiskeluhuollon, 

vanhempainyhdistyksen, PPE-Köökki Oy:n ja 

KÄSITELTY. 



Niva-Kaijan koulun edustajia. Kokouksessa on 

pohdittu mitä voitaisiin tehdä, että 

koululaisten kouluruokailuun osallistumista ja 

säännöllisyyttä saataisiin lisättyä ja ruoan 

maku maistuvammaksi sekä ruokailu 

houkuttelevammaksi.   

 

PPE-Köökki Oy:n toimitusjohtaja ja 

palvelupäällikkö ovat olleet 

kaupunginhallituksen kokouksessa 4.12.2023 

antamassa ajankohtaiskatsauksen ruoka- ja 

puhdistuspalveluista. 

 

Vuoden 2024 talousarvio ruokapalvelujen 

ostamiseen kouluille ja päiväkodeilla on 

laadittu yhteistyössä PPE-Köökki Oy:n kanssa 

oppilasmäärien ja nykyisen käytännön 

mukaisesti. 

Päätösesitys: Opetuslautakunta toteaa, että 

valtuustoaloitteen johdosta on ryhdytty 

toimenpiteisiin. Lautakunta seuraa 

toimenpiteitä ja niiden vaikuttavuutta. 

Päätös: Hyväksyttiin. 

 

Kv 2.11.2023: Keskustan 

valtuustoryhmä/Kaisa 

Pihlajaniemi ja Eija-Riitta 

Niinikoski 

 

Aittolan 

koulurakennuksen ja 

piha-alueen jatkokäyttö 

Khall 20.11.2023 § 401: 

Päätösesitys: Kaupunginhallitus merkitsee 

aloitteen tietoon saaduksi ja antaa aloitteen 

edelleen teknisen lautakunnan ja 

hyvinvointilautakunnan yhteistyössä 

käsiteltäväksi. 

KÄSITTELTY. 



Päätös: Hyväksyttiin. 

 

Tekla 8.02.2024 § 8: 

Päätösesitys:Tekninen lautakunta päättää 

että,  

1. Aittolan vanha koulurakennus myydään 

koulukäytön loputtua kaupungin 

kiinteistöstrategian ja kaupunginhallituksen § 

438/2023 asettaman säästötavoitteen 

mukaisesti. 

2. Kiinteistön 535–401-13-130 käyttöä ja 

mahdollista lohkomista arvioidaan 

mahdollisen myyntitilanteen yhteydessä 

tarkemmin. 

3. Pihamaalle vuonna 2017 Aittolan kyläseura 

Ry:n ”Elinvoimaa Aittolasta” hankkeella 

hankittujen leikki ja urheiluvälineiden hoito- 

ja huoltovastuu luovutetaan takaisin Aittolan 

kyläseuralle 1.1.2029 alkaen perustuen Khall 

§34/2017 hyväksytyn sopimuksen kestoon. 

 

Lisäksi lautakunta toteaa, että Aittolan 

kyläseuran kanssa laadittu lähiliikuntapaikkaa 

koskeva käyttöoikeussopimus Khall §35/2017 

on edelleen voimassa ja jatkuu 31.12.2028 

saakka. 

 

Päätös: Hyväksyttiin päätösesitys lisäyksellä, 

että syksyn 2024 aikana tekninen toimi käy 

keskustelut Aittolan kyläseuran ja 



vanhempainyhdistyksen kanssa käytännön 

järjestelyistä mm. rasite lähiliikkumispaikan 

alueesta, vesipisteen käytöstä 

jäädyttämiseen. 

 

Hvltk 21.02.2024 § 23: 

Päätösesitys: Hyvinvointilautakunta toteaa 

teknisen lautakunnan päätöksen olevan 

aloitteen mukaisen ja kannattaa teknisen 

lautakunnan päätöstä. Hyvinvointilautakunta 

saattaa päätöksen kaupunginhallituksen 

tiedoksi. 

 

Päätös: Hyvinvointilautakunnan mukaan 

keskustelu Aittolan kyläseuran kanssa tulee 

järjestää heti alkusyksystä 2024. 

Lautakunta hyväksyi asian päätösesityksen 

mukaisesti. 

 

Merk. Kuntaliiton lausuman mukaan 

"Luottamushenkilö ei ole esteellinen 

käsittelemään omaa aloitettaan, jos asiassa ei 

ole sellaisia henkilökohtaisia intressejä, jotka 

muuten aiheuttaisivat esteellisyyden." Näin 

ollen hyvinvointilautakunnan pj. Kaisa 

Pihlajaniemi ei ole esteellinen toimimaan 

puheenjohtajana asiaa käsiteltäessä. 

 



Kv 2.11.2023: Keskustan 

valtuustoryhmä/Eija-Riitta 

Niinikoski ja Jarmo Vuolteenaho 

Tuki Nivalan VPK:n ja 

erityisesti sen nuoriso-

osaston toiminnalle 

Khall 20.11.2023 § 402: 

Päätösesitys: Kaupunginhallitus merkitsee 

aloitteen tietoon saaduksi ja toteaa että, 

kaupunginhallituksen talousarvioesityksessä 

vuodelle 2024 on aloitteen mukainen 

määräraha huomioitu (kaupunginhallituksen 

tehtäväalue). Kaupunginhallitus päättää 

todeta, että aloite on loppuun käsitelty. 

Päätös: Hyväksyttiin. 

KÄSITELTY. 

 

 

Kv 30.11.2023: 

Valtuustoryhmät Sdp, Vas. ja 

Vihr. 

Vaateraha 

varhaiskasvatuksen 

henkilöstölle 

Khall 18.12.2023 § 446: 

Kaupunginhallitus merkitsee aloitteen tietoon 

saaduksi ja antaa sen opetuslautakunnan 

valmisteltavaksi. 

 

Opeltk 30.01.2024 § 6: 

Valmistelija: Varhaiskasvatusjohtaja 

 

Suomessa varhaiskasvatuksen vaateraha 

juontaa juurensa lastenhoitajien 

suojaessuista, joka myöhemmin muuttui 

päiväkodin koko henkilöstölle maksettavaksi 

vaaterahaksi. Työvaaterahaa maksettiin 

työehtosopimuksen perusteella, mutta se on 

poistunut työehtosopimuksesta jo useita 

vuosia sitten. Muutamat kunnat maksavat 

edelleen päiväkotien henkilöstölle vaaterahaa 

5–125 €/ vuosi. Keskimäärin noin 50 €/ vuosi. 

Jotkut työnantajat maksavat sen vuosittain 

kertakorvauksena, jotkut kuukausittaisena 

korvauksena. Tiedossa ei ole, maksetaanko 

KÄSITELTY. 



vaaterahaa erikseen myös 

perhepäivähoitajille. Vuoden 2023 aikana on 

uutisoitu joidenkin kuntien lisänneen 

vaaterahan budjettiinsa.  

 

KVTES:n mukaan työnantaja on velvollinen 

kustantamaan työ- ja 

suojavaatteet työntekijöilleen, mikäli niiden 

käyttöä vaaditaan 

työssä. Koska työnantaja ei vaadi yhtenäistä 

työasua varhaiskasvatuksen työntekijöiltä 

eikä varhaiskasvatuksessa työskentely 

edellytä suojavaatteiden käyttöä, ei 

työnantajan tarvitse kustantaa työvaatteita 

eikä niiden pesua. 

 

Työntekijät voivat vähentää verotuksessa 

palkkatulostaan tulonhankkimisvähennyksenä 

750 euroa (TVL 95 

§:n 1 momentin 1 kohta). 

Tulonhankkimisvähennys on kaikille 

palkansaajille tulonhankkimismenojen 

kattamiseksi myönnettävä 

kiinteänsuuruinen vähennys. 

Tulonhankkimisvähennyksen 

myöntäminen ei edellytä, että palkansaajalle 

olisi todellisuudessa aiheutunut palkkatulon 

hankkimisesta tai säilyttämisestä 



johtuneita menoja. Jos tällaisia menoja on 

aiheutunut, niitä voidaan vähentää 

ansiotuloista vain siltä osin kuin niiden 

yhteismäärä ylittää 

tulonhankkimisvähennyksen määrän. 

 

Aloitteessa ehdotettu neljän vuodenajan 

vaatetus sisälle ja ulos maksaisi 

alimmillaankin arviolta 400 €/ työntekijä/ 

vuosi. Päiväkodeissa on noin 90 työntekijää 

eli kustannus vuositasolla olisi 36 000 €. 

Työntekijöiden tasapuolisen kohtelun vuoksi 

tulisi vaateraha maksaa myös 

vammaisopetuksessa työskenteleville 

ohjaajille. Mikäli työantaja kustantaa 

työvaatteita työntekijöilleen maksamalla 

vaaterahaa, on tämä verotettavaa tuloa ja 

henkilöstöetu, josta kaupungin 

henkilöstöjaoston tulee tehdä päätös. 

 

Varhaiskasvatuksen ja koulutoimen 

talousarviossa ei ole varattu määrärahaa 

henkilöstön vaaterahaan. Kaupunki on 

laatimassa talouden sopeuttamisohjelmaa ja 

uusiin, ei-lakisääteisiin lisäetuuksiin 

määrärahaa ei voi varata. 

 

Lausuntona aloitteeseen totean, ettei Nivalan 

kaupungin varhaiskasvatus hanki 



työntekijöille suojavaatteita tai maksa 

vaaterahaa. 

 

Päätösesitys: Opetuslautakunta päättää 

1) ettei Nivalan kaupunki kustanna 

varhaiskasvatuksen työntekijöille 

työvaatteita eikä maksa työvaaterahaa  

2) toteaa, että aloite on loppuun käsitelty. 

 

Päätös: Keskustelun jälkeen hyväksyttiin. 

 

30.11.2023: Hanne Kokko, Vihr. Koulun rakennuspaikan 

uudelleen arviointi 

Khall 18.12.2023 § 447: 

Päätösesitys: Kaupunginhallitus merkitsee 

aloitteen tietoon saaduksi ja päättää todeta, 

että kaupunginvaltuusto on 2.11.2023 § 85 

linjannut koulun sijoittamisen Järvikylän 

nykyiselle tontille. Näin ollen aloite on 

loppuun käsitelty.   

Päätös: Hyväksyttiin.  

    

KÄSITELTY. 

Kv 19.12.2023: Keskustan 

valtuustoryhmä/Elina Hyttinen 

Kirjastoon pihapelit 

lainattavaksi 

Khall 15.01.2024 § 13: 

Kaupunginhallitus merkitsee aloitteen tietoon 

saaduksi ja antaa sen hyvinvointilautakunnan 

valmisteltavaksi.   

Hvltk 23.01.2024 § 9: 

Päätösesitys: Hyvinvointilautakunta käy 

evästyskeskustelua aloitteen sisällöstä ja 

siirtää valtuustoaloitteen 

kirjastotoimenjohtajan valmisteltavaksi. 

 

KÄSITTELYSSÄ  työryhmällä/ 

hyvinvointijohtajalla 



Päätös: Lautakunta kävi evästyskeskustelua 

aloitteesta. Pöytäkirjanpitäjä Kati Heiska 

kirjasi muistiin lautakunnan jäsenten antamia 

ehdotuksia. Aloite annetaan kirjastotoimen 

johtajalle valmisteltavaksi. 

 

Kirjastotoimenjohtaja 12.2.2024: 

Aloitetta on käsitelty henkilökunnan 

palaverissa ja nimetty työryhmä tekemään 

selvitystä ja ehdotusta hyvinvointijohtajalle. 

 

 

Kv 19.12.2023: Marika Hannula 

ja Kaisa Pihlajaniemi, Keskusta 

Opiskeluhuollon 

psykologipalvelut eivät 

vastaa lainsäädäntöä 

Khall 15.01.2024 § 12: 

Kaupunginhallitus merkitsee aloitteen tietoon 

saaduksi ja antaa sen opetuslautakunnan 

valmisteltavaksi.  

 

Opeltk 30.01.2024 § 7: 

Valmistelija: Sivistysjohtaja 

 

Kaupunginhallitus on antanut 

valtuustoaloitteen opetuslautakunnalle 

valmisteltavaksi. Aloitteessa on pyydetty 

selvitystä kunnan mahdollisuudesta tehdä 

kantelu aluehallintoviranomaiselle 

lakisääteisten tehtävien suorittamatta 

jättämisestä.  

 

Hallintolain (434/2003) 53a.1 § säätää 

seuraavaa: Viranomaisen, siihen 

KÄSITTELYSSÄ KH 18.3.2024,  

KIRJAA PÄÄTÖS 

 



palvelussuhteessa olevan tai muun julkista 

hallintotehtävää hoitavan lainvastaisesta 

menettelystä tai velvollisuuden täyttämättä 

jättämisestä voi jokainen tehdä 

hallintokantelun toimintaa valvovalle 

viranomaiselle. Lain esitöiden (HE 50/2013 

vp, s. 22–23) mukaan kuka tahansa voi tehdä 

hallintokantelun, ja sen kohteeksi käy mikä 

tahansa viranomaisen tai sen palveluksessa 

olevan toiminta. 

 

Hallintokantelusta säädetään hallintolain 8a-

luvussa. Kunta, joka sijaitsee 

hyvinvointialueen alueella, on 

hyvinvointialuelain (611/2021) 3 §:n mukaan 

hyvinvointialueen jäsen, ja kunnalla on 

hyvinvointialuelain 142 §:n mukaan 

muutoksenhakuoikeus hyvinvointialueensa 

päätöksiin. Vaikka kantelu ei ole 

muutoksenhakukeino, tulkinta on, että 

kunnalla on myös jokaiselle kuuluva 

kanteluoikeus.  

 

Kantelu on siis valvontaviranomaiselle tehty 

ilmoitus epäillystä virheellisestä menettelystä 

tai laiminlyönnistä. Aluehallintovirastoon voit 

tehdä kantelun silloin, kun toiminta on 

lainvastaista, virheellistä tai epäasianmukaista 

tai tehtäviä laiminlyödään. Koska kantelun voi 

tehdä kuka tahansa, voivat myös 



valtuustoaloitteen tekijät tehdä halutessaan 

kantelun itse. Sähköinen lomake löytyy 

Suomi.fi -palvelusta.  

 

Aluehallintovirastot ohjeistavat ennen 

kantelun tekemistä käymään keskustelua 

palveluntuottajan kanssa, tekemään 

muistutuksen ja vasta sen jälkeen kantelun. 

Aluehallintovirasto joko siirtää kantelun 

hyvinvointialueelle käsiteltäväksi 

muistutuksena tai käsittelee kantelun itse ja 

hankkii siihen tarvittavat selvitykset ja 

asiakirjat. Kantelupäätös voidaan todeta 

aiheettomaksi, antaa hallinnollista ohjausta 

taholle, jonka toiminnasta kantelu on tehty 

tai todeta, että kantelun kohteen menettely 

on ollut lainvastaista ja antaa huomautus 

vastaisen varalle. Kantelun käsittely voi 

kestää vuoden. 

 

Tässä tapauksessa kyse olisi 

aluehallintoviraston mukaan enemmän 

epäkohtailmoituksesta, sillä kyse ei ole 

yksilöasiasta (potilaan hoidosta). Ilmoituksen 

voi tehdä vapaamuotoisena PSAVIn 

kirjaamoon sähköpostilla. Ilmoituksessa voi 

kuvata epäkohdan lyhyesti, ilmoittajan ei 

tarvitse osoittaa perusteluja laista vaan tuoda 

esille havaitun puutteen hyvinvointialueen 

järjestämissä palveluissa. Aluehallintovirasto 



käsittelee asiaa samoin periaattein, olipa 

ilmoittaja viranomainen tai kansalainen.   

 

Opiskeluhuoltoon kuuluvista 

koulupsykologipalveluiden järjestämisestä on 

1.1.2023 lukien vastannut Pohjois-

Pohjanmaan hyvinvointialue. 

Koulupsykologipalveluista säädetään 

opiskeluhuoltolaissa 30.12.2017/1287(§ 9 

Järjestämisvastuu, § 9 a Henkilöstömitoitus, § 

15 Opiskelijan oikeus palveluihin).  

Ko. lakisääteiset palvelut eivät toteudu 

alueella lain mukaisesti ja tilanne on sama 

lähes kaikissa hyvinvointialueen kunnissa, 

johtuen koko valtakunnan psykologivajeesta. 

Alueelle sijoitetut psykologien toimet ovat 

olleet haettavana, mutta hakijoita ei ole ollut. 

Hyvinvointialue on loppuvuodesta 

kilpailuttanut ostopalveluja, mutta tietoa 

kilpailutuksen lopputuloksesta ei ole saatu. 

Sivistysjohtaja on tehnyt kyselyjä tilanteesta 

ennen vuodenvaihdetta ja tammikuussa.  

 

Koska kuntalain 39 §:n mukaan 

kunnanhallitus valvoo kunnan etua ja, jollei 

hallintosäännössä toisin määrätä, edustaa 

kuntaa ja käyttää sen puhevaltaa eikä 

kaupungin hallintosäännössä puhevaltaa ei 

ole siirretty toimielimille, on mahdollisen 

kantelun tekeminen kaupunginhallituksen 



ratkaistavissa. Kantelun tekeminen ei 

kuitenkaan ratkaise itse ongelmaa, jonka 

myös hyvinvointialue tiedostaa. 

 

Päätösesitys: Opetuslautakunta toteaa 

aloitteeseen, että kaupunginhallituksella 

kaupungin puhevallan käyttäjänä on 

mahdollisuus tehdä kantelu hyvinvointialueen 

palveluista valtuustoaloitteeseen kirjatuin 

perusteluin tai epäkohtailmoitus. 

 

Päätös: Hyväksyttiin. 

 

Khall 18.3.2024 § xx: 

Päätösesitys: Kaupunginhallitus toteaa, että 

kaupunginhallitus ei lähde tekemään kantelua 

tai epäkohtailmoitusta opiskeluhuollon 

psykologipalveluiden puutteista. Sen sijaan 

kaupunginhallitus päättää, että sivistysjohtaja 

selvittää hyvinvointialueelta 

psykologipalvelujen ostopalvelujen 

kilpailutuksen tilanteen. 

 

Päätös: xxxxxxx 

 

 

Kv 19.12.2023: Kokoomuksen 

valtuustoryhmä/Kaarina 

Pyykkönen 

Kevyen liikenteen 

väylien 

talvikunnossapidon 

parantaminen 

Khall 15.01.2024 § 11: 

Kaupunginhallitus merkitsee aloitteen tietoon 

saaduksi ja antaa sen teknisen lautakunnan 

valmisteltavaksi. 

KÄSITTELTY. 



 

Tekla 08.02.2024 § 9: 

Valmistelija: Kuntatekniikan päällikkö 

 

Nykyiseen talvikunnossapidon sopimukseen 

on kirjattu hoitorajoista ja kuntoluokista 

seuraavasti: 

Kaavateiden kunnossapidon toimenpiderajat 

ja 1 lk kadut sekä klv:t  

    

1. Talvikunnossapito   

1.1 Toimenpiderajat millimetreinä väylä- ja 

kunnossapitoluokittain 

 
 Katu 

lk1a 
katu 
lk 1 

Katu 
lk2 

Klv 
lk1 

Klv 
lk2 

Lumen 
auraus 

30 50 80 50 80 

Sohjon 
poisto 

50 80 80 50 100 

Höyläys 50 50 50 50 100 

 

Liukkauden torjunta tarvittaessa, vähintään 

risteykset, ensisijaisesti 

kevyenliikenteenväylät- luokka 1  

    

1.2 Toimenpideaika tunteina mitoitusarvojen 

täytyttyä    

  
 Katu 

lk 
1a 

Katu 
lk 1 

Katu 
lk 2 

Klv 
lk1 

Klv 
lk2 

Lumen 
auraus 

3 5 8 2 5 

Sohjon 
poisto 

3 5 8 5 8 



Höyläys 5 5 8 5 8 

Liukkauden 
torjunta 

3 3 16 2 8 

  

Lisätietoja:    

Katu-lk 1 ja 1a liukkauden torjunta 

suoritetaan aina tarvittaessa kuitenkin 

vähintään risteysalueilta. 

Kevyenliikenteenväylä-lk 1 liukkauden 

torjunta aloitetaan ensisijaisesti koulujen ja 

päiväkotien läheisyydessä sijaitsevilla  

kevyenliikenteenväylillä.  

    

Kt-lk 1 ja klv-lk 1 toimenpiteiden suoritusaika 

on klo 03.00–20.00 siten, että toimenpiteet 

tulee aloittaa aikaisintaan klo 03.00 ja 

viimeistään klo 20.00 ja olla loppuun 

suoritettuna viimeistään toimenpideajan 

kuluessa hälytyksestä laskien. 

    

Esimerkki 1.  

Kt-lk 1 lumen aurauksen millimetriraja 50 mm 

täyttyy klo 19.30 ja aurauspäivystäjä antaa 

hälytyksen: kt-lk 1 

mukaiset alueet tulee olla aurattuna 

viimeistään klo 00.30 mennessä.  

   

Esimerkki 2.  

Klv-lk 1 sohjon poiston millimetriraja 50 mm 

täyttyy klo 20.30 ja aurauspäivystäjä antaa 

hälytyksen klo 20.30: 



klv-lk 1 sohjonpoistotoimenpiteet alkavat klo 

03.00 ja niiden tulee olla loppuun saatettu 

klv-lk 1 mukaisilla  

alueilla viimeistään klo 08.00 mennessä. 

 

Arkisin aurauspäivystäjä antaa lumen 

aurauksesta hälytyksen klo 03.00–07.00 ja 

15.30–22.00 välisenä aikana. 

Viikonloppuisin ja arkipyhinä aurauspäivystäjä 

antaa lumen aurauksesta hälytyksen klo 

05.00–20.00. 

Arkisin maanrakennustyönjohtaja antaa 

lumen aurauksesta hälytyksen 07.00–15.30 

välisenä aikana. 

 

Sohjon poistosta, höyläyksestä sekä 

liukkauden torjunnasta hälytyksen antaa 

maanrakennustyönjohtaja. 

Aurausta ei suoriteta ilman aurauspäivystäjän 

tai maanrakennustyönjohtajan ilmoitusta.

  

Alueella 7 alueen urakoitsija vastaa itse 

lähtörajojen noudattamisesta aurauksen ja 

liukkauden torjunnan osalta. 

Auraushälytys annetaan ensisijaisesti 

lumisateen loputtua.  

  

Kt-lk 1 ja -lk 2 kuitenkin henkilöautolla 

ajettavassa kunnossa (sohjo ja polanteet max 



100 mm ja lumi max 150 mm) 

    

Tällä hetkellä kaikki kevyenliikenteenväylät 

ovat 1-luokassa, eniten liikennöidyt kadut 1 

luokassa ja loput 2-luokassa 

    

Viikonloppuisin ja pyhinä noudatetaan samoja 

millimetrirajoja ja toimenpideaikoja kuin 

arkipäivinäkin. 

 

Näiden sopimusten lisäksi kaupunki on 

ottanut käyttöön talvikunnossapidon kaluston 

paikanninlaitteet vko 46, 2023. Laitteiden 

valvomosta voidaan tällä hetkellä todentaa 

kaluston reitti ja tarkastella käytettyä 

työaikaa aurausalueittain. Kunnossapidon 

laatua on voitu kehittää paikannustiedon 

perusteella. 

 

Tämän lisäksi urakoitsijoille on annettu uusi 

kirjallinen ohjeistus liukkauden torjuntaan 

9.11.2023, jonka taajama alueen urakoitsijat 

ovat allekirjoittaneet vastaan otetuksi. 

 

Tekninen toimisto ottaa mielellään vastaan 

kehitysideoita aloitteen kohtien 1–3 

kehittämiseksi. Tarkastelussa huomataan 

kuitenkin, että palautteen määrä ja laatu on 

hyvin kohtuullinen suhteutettuna tehtyyn 



työhön ja talvikunnossapidon alueiden 

laajuuteen. 

 

Päätösesitys: Tekninen lautakunta toteaa 

aloitteen kohtien 

1. määrittää kevyenliikenteen väylien 

talvikunnossapidon kriteerit 

2. laatii uuden ohjeistuksen käytettäville 

työtavoille ja kalustolle 

3. parantaa laadunvalvontaa. 

olevan avattu yllä nykyisten sopimusten sekä 

lisäohjeiden mukaisesti ja toteaa aloitteen 

osaltaan loppuun käsitellyksi. 

 

Päätös: Hyväksyttiin yksimielisesti. 

 

Khall 26.02.2024 § 86: 

 

Tekninen lautakunta on kokouksessaan 

todennut aloitteen kohtien 

1. määrittää kevyenliikenteen väylien 

talvikunnossapidon kriteerit 

2. laatii uuden ohjeistuksen käytettäville 

työtavoille ja kalustolle 

3. parantaa laadunvalvontaa 

olevan nykyisten sopimusten sekä 

lisäohjeiden mukaisesti ja todennut aloitteen 

osaltaan loppuun käsitellyksi. 

 



Päätös: Kaupunginhallitus merkitsee teknisen 

lautakunnan päätöksen tietoon saaduksi ja 

toteaa aloitteen loppuun käsitellyksi. 

    

 

KUNTALAISALOITTEET:   

 

 

Kuntalaisaloite 21.4.2023 Eläkeläisille ilmaiset 

aamu-uinnit 

Khall 08.05.2023 § 157: 

Kaupunginhallitus merkitsee 

kuntalaisaloitteen tietoon saaduksi ja antaa 

sen edelleen hyvinvointilautakunnalle 

valmisteltavaksi. 

 

Hvltk 11.10.2023 § 86: 

Hyvinvointilautakunta kävi kokouksessaan 

10.5.2023 § 57 evästyskeskustelua 

kuntalaisaloitteesta, eläkeläisille ilmaiset 

aamu-uinnit. Hyvinvointijohtaja selvitti 

Liikuntakeskus Oy:n liikuntapalvelupäällikkö 

Henri Heiskalta ilmaisten aamu-uintien 

kustannusvaikutuksia. Heiskan laskelmien 

mukaan Liikuntakeskus saa aamu-uinneista 

noin 16 000 euroa pääsylipputuloja vuodessa. 

Mikäli aamu-uinnit muutettaisiin 

maksuttomiksi, tulisi liikuntapalvelusopimusta 

korottaa vastaavalla summalla. Koska 

hyvinvoinnin toimialalle on esitetty 

säästötavoitteita vuoden 2024 talousarvioon, 

ei ilmaisia aamu-uinteja ole taloudellisesti 

mahdollista toteuttaa vuonna 2024. 

KÄSITTELTY. 



 

Päätösesitys: 

Kuntalaisaloitetta ilmaisista aamu-uinneista ei 

aloiteta toteuttamaan vuonna 2024 johtuen 

kaupungin eri hallintoaloille esitetyistä 

säästötarpeista. Aloitetta voidaan käsitellä 

uudelleen kaupungin taloustilanteen 

parannuttua. 

 

Päätös: Hyväksyttiin. 

 

Kuntalaisaloite 10.10.2023 Niittytien 

turvallisuuden 

parantaminen 

Tek 16.11.2023 § 116: 

Valmistelijan havainnot ja ehdotus: 

 

Risteyksen sisäkulmassa on kiinteistön 

kasviaita, joka peittää hyvin näkyvyyden 

mutkan taakse. Kadun ulkolaidassa on 

korotettu kevyen liikenteen väylä. Peili 

voidaan asentaa kevyenliikenteen väylän 

taakse, jolloin siitä voidaan havaita vastaan 

tulevan liikenteen valot. Tarkempi 

havainnointi kuitenkin hankalaa peilin ja 

ajoneuvon kuljettajan pitkän etäisyyden 

vuoksi. Jos kävelijä tai pyöräilijä on ajoradalla 

ilman valoja, niin hänen havainnointi lähes 

mahdoton peilin kautta. Rinnalla kuitenkin 

korotettu kevyenliikenteenväylä, jossa heidän 

tulisi ymmärtää kulkea. 

 

KÄSITELTY. 



Peili tuo mahdollisuuden nähdä mutkan takaa 

valot. Todennäköisesti on kuitenkin 

sääolosuhteita, jolloin peilistä ei taida olla 

juuri apua. 

 

Peilin kustannus asennuksineen noin 1000,00 

€. Asennuksen toteutus haastavaa routa 

maahan. Peilin asennus toteutettavissa ja 

määrärahat hankintaan löytyy 

Liikenneturvallisuus 86.725 

kustannuspaikalta. 

 

Päätösesitys: Hyväksytään valmistelijan 

ehdotus. 

 

Päätös: Hyväksyttiin yksimielisesti. 

Tarkastellaan liikennejärjestelyt tarvittaessa 

sen jälkeen, kun läheiselle rivitalokiinteistölle 

on tehty liittymä. 

 

 


